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Sucho a Covid-19 
 

Vážení občané, 
toto je první číslo 10. ročníku našich Dobrčicích novin. Noviny tentokrát vychází 

o měsíc později z důvodu starostí, kterými jsem byl zahlcen poslední měsíc a půl. Důvody 
myslím budou všem jasné po přečtení tohoto čísla Dobrčických novin. Udělám vše pro to, 
aby se situace do budoucna zlepšila. 

V tomto úvodníku se zmíním o dvou závažných tématech. Tím prvním je sucho a tím 
druhým nákaza Covid-19. Obě témata jsou aktuální. Nákaza Covid-19 a její dopady mohou 
být různě vážné, sucho je všudypřítomné a už si na něj začínáme zvykat, ale dopady sucha 
mohou být horší, než je tomu u nákazy Covid-19. Důsledky sucha se ale projevují se 
zpožděním.  
 
Sucho 

Předně jsme zažili nebývale teplou zimu a již nyní začínáme pociťovat problémy, které 
na nás dopadají s nedostatkem vláhy. Srážkový deficit větší jak 1000 mm je už opravdu 
velký a musí nás znepokojovat. Přeji si, abychom nezažili sucho jako v loňském roce, ale 
to, jaká jsou má přání, nemá vliv na stav přírody. Pochopitelně chápu, že za stav naší přírody 
je zodpovědné celé lidstvo. Každý z nás ale může pro zlepšení stavu přírody a boj se suchem 
udělat něco užitečného. Předně je potřeba se začít chovat uvědoměle. Stačí mnoho malých 
krůčků ke zlepšení situace v našem okolí. Neplýtvejme vodou. Zatím se jedná 
o samozřejmost, že nám teče voda z kohoutku, ale kdo ví, jaká léta nás čekají.  

Naučme se šetřit vodu již nyní. Zadržujme vodu v půdě. Toho můžeme docílit jednoduše 
i tak, že budeme sekat naše trávníky jen v nejnutnějším rozsahu a s větší délkou střihu. 
Z narostlého trávníku se odpařuje mnohem méně vody. Nedělejme z trávníků u domu 
golfová hřiště. Když přijde sucho a třeba zákaz zalévání, snáze vám uschne zcela a bude po 
parádě. Nebo také můžeme více chytat dešťovou vodu a používat ji v našich zahradách. 
Pokud můžete, nechte vodu vsáknout na vašich pozemcích a neodvádějte ji do kanalizace.  

I obec se bude snažit lépe s vodou hospodařit. Při údržbě veřejných prostranství se 
budeme snažit zejména méně sekat trávníky a hledat řešení pro zadržení vody v krajině. 
V podmínkách Dobrčic je toto téma spojeno i s rizikem přívalových dešťů a povodní. Když 
už přijde větší déšť, musíme vodu udržet v krajině. Pokud voda nesteče rychle z polí nebo 
lesa, vyhneme se přívalové povodni. Zároveň voda vsákne do půdy a zmírní se tak sucho. 

Výsadba stromů a keřů je také prospěšná pro zlepšení klimatu. Obnova remízků a cest 
zase pomůže vytvořit místa, kde přebytečná vláha z polí může vsáknout. 

Toto jsou jen ty nejmenší krůčky ke zmírnění sucha v našem okolí, které může udělat 
každý z nás. Ty větší kroky snad na sebe nebudou déle čekat a podaří se najít 
celospolečenská opatření, která pomohou nám a zejména celé naší přírodě. Situace je 
opravdu velmi vážná a všichni bychom měli přispět k řešení problému. 
 
Nákaza Covid-19 

Na všechny dopadla opatření a omezení související s nákazou Covid-19. Jsem rád, že 
jsme to uplynulé období v Dobrčicích zvládli ve zdraví, jak nejlépe jsme dovedli. Je otázkou, 
zda je to nejhorší z hlediska nákazy za námi, ale to ukáže až čas a rozhodně není možné 
situaci podceňovat. Na druhou stranu není možné ji přeceňovat. Příliš velký strach může mít 
mnohem horší dopady na naše zdraví a společnost než samotná nákaza. Velké poděkování 
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patří všem těm, kteří byli a stále ještě jsou v boji s pandemií v první linii – zdravotníci, 
záchranáři, dobrovolníci, ... Doufám, že to nejnáročnější již mají za sebou.  

Dík patří i vám, kteří jste pečovali o své blízké ohrožené nákazou, kteří jste šili roušky 
nejen pro sebe, ale i pro druhé, kteří jste nabízeli svou pomoc při obstarávání potřeb 
spoluobčanům ohrožených nákazou. Děkuji všem, kteří doteď přiložili ruku ke zvládnutí 
situace, a pokud můžete, tak buďte odhodláni pomoci znovu. Každá nabídka pomoci, i když 
není nakonec využita, pomáhá všem díky pocitu, že v tom člověk není sám.  

Nelehkou úlohu dnes mají i rodiče dětí školou povinných, zejména těch mladších dětí. 
Pomáhat jim s výukou v době uzavření škol není jednoduché a práce učitelů se snad dnes 
již nezdá být tak banální, jak jsem v posledních letech slýchával.  

Dovolím si ale také malé postesknutí. Jako starosta jsem se setkal jak s těmi pozitivními 
reakcemi na celou vyvstalou situaci, tak i s těmi negativními. Nechci nikoho jmenovat, 
ukazovat či kárat, ale věřím, že se jednalo jen o ojedinělé situace, kdy v důsledku strachu 
a stresu někteří nezareagovali zrovna s pochopením a sounáležitostí. Věřím, že to byl 
opravdu jen následek vyhrocené situace, na kterou naše společnost není zvyklá. Myslím si, 
že z této krize vyjde naše společnost silnější a ochotná si mnohem více pomáhat. 
 
Ekonomické dopady zavedených opatření 

Pokud se podaří pandemii udržet na uzdě, budeme se muset tak jako tak potýkat 
s dopady zavedených opatření na ekonomiku. Již nyní je jasné, že dopady budou velké 
a nevyhnou se nikomu – ani obecnímu rozpočtu. Propad příjmů obce prozatím kalkuluji na 
úrovni 20 %, což představuje asi 600 - 800 tis. Kč. S tímto jsem již zastupitele seznámil 
a začali jsme společně zvažovat, které výdaje jsou nutné, které lze odložit a které upravit 
tak, abychom ušetřili další finanční prostředky. Šetření se ale neobejde bez menších či 
větších obětí. Nemůžeme čekat na situaci, kdy se výpadek v příjmech projeví na maximum 
a bude lepší mít připravené plány úspor v záloze. Společně se zastupiteli udělám vše pro to, 
aby se podařilo udržet rozpočet obce jako vyrovnaný, tj. aby se nemusely čerpat ušetřené 
prostředky z minulých let. Všechna opatření budou mít dopad na život v obci a minimalizace 
těchto dopadů bude prvořadým úkolem. 

Zároveň je potřeba přihlédnout i k situaci vás, jednotlivých občanů, a snažit se vám 
pomoci v možných budoucích problémech. Je otázkou, jaká opatření a pomoc zavede stát. 
Ze strany obce minimálně již nyní vím, že v případě placení poplatků nebudeme přistupovat 
k penalizaci za nedodržení termínu jejich splatnosti. Je ale potřeba obecní úřad informovat 
o vaší tíživé situaci a společně se dohodneme na řešení. 

Doufám, že se pomoc dostane všem, kteří ji budou potřebovat. Pokud by však vyvstaly 
těžko řešitelné problémy, nebojte se obrátit s důvěrou i na obecní úřad. I přes všechna 
omezení se vám budeme snažit pomoci sami, a nebo pomoc zprostředkovat. 
 
Organizace práce na obci 

Zavedená opatření mají i dopad na pracovní náplň zaměstnanců obce. Odloženy byly 
některé osobní kontakty s úřady a i na OÚ chodí méně lidí, ale na druhou stranu 
v administrativě vzrostla zátěž kvůli přizpůsobení se zavedeným opatřením, zveřejňování 
nařízení a důležité je vyhodnocování, co se nás bezprostředně týká a co ne. Množství došlé 
pošty, zejména té elektronické, kterou je potřeba zpracovat, vzrostlo několikanásobně. 
V množství všech vydaných nařízení a k tomu případných vydaných metodických pokynů 
není jednoduché se vyznat. Zároveň ostatní běžné administrativy neubylo ani o píď. Vše 
musí fungovat jako dřív. 
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Brzký nástup jara a zákaz pořádání hromadných akcí se podepsal zejména na řešení 
výsadby oplocenek v lese. Původní plány na obdobnou akci v lese jako vloni se nedaly 
uskutečnit. Oplocenky zbudovali obecní zaměstnanci ze Staré Vsi, Přestavlk a Dobrčic. 
S výsadbou pomohli placení brigádníci. Místo víkendové hromadné akce na výsadbu 
stromků s pomocí dobrovolníků se vše natáhlo na 3 pracovní týdny. Loni vysazené 
oplocenky si vyžádaly už také poměrně intenzivní péči a do toho ještě přibylo plánované 
řezání modřínového dříví pomocí mobilního katru. Jako předseda DSO Přestavlcký les jsem 
musel společně se starostkami ze Staré Vsi a Přestavlk vše zajistit po organizační stránce. 
Věřte mi, že to nebylo pro nikoho z nás nic jednoduchého. Jsem ale rád, že spolu se 
zaměstnanci jsme vše nakonec zvládli, oplocenky jsou vysázené a dřevo pořezané.  

Neočekávané pracovní povinnosti v lese mají dopad i na skluz všech plánovaných prací 
v obci. Ať už výsadby stromů, plánovaný úklid cest a následně jejich opravu v nejnutnějším 
rozsahu, údržbu chodníků, které začínají zarůstat plevelem, atd. Mějte proto pochopení 
a strpení. Budeme se snažit vše dohnat. Pokud nám budete chtít pomoci, stačí třeba 
i maličkosti – vyplet chodník před domem, ukládat tříděný odpad tak, aby bylo vše uklizeno, 
hezky ukládat větve ke štěpkování, atd. Děkuji vám.  
 
Společenský a kulturní život 

Letošní začátek roku byl z hlediska plánů na pořádání kulturních akcí stejný jako vloni, 
ale nákaza Covid-19 každopádně dopadla i na tyto plány a pořádání jakýchkoliv kulturních 
akcí se bude odvíjet od budoucí situace a mírnění všech zavedených opatření. I když budou 
hromadné akce povoleny, tak bude také záležet na ochotě lidí na tyto akce přijít. Bylo by 
nesmyslné pořádat akci, na kterou v důsledku obav přijde jen hrstka z nás. Veškeré termíny 
ohlášených akcí do konce prázdnin je možné již nyní považovat za zrušené. V této 
souvislosti budu spolu se zastupiteli pečlivě vyhodnocovat situaci a některé akce 
uskutečníme s oznámením náhradního termínu v dostatečném předstihu. Věřím, že se podaří 
uskutečnit aspoň nějakou akci k pobavení občanů v průběhu léta. Každopádně si každý z nás 
zaslouží trochu té zábavy. Rezervované termíny na výletišti a sále OÚ pro soukromé oslavy 
necháváme prozatím v platnosti a je na zvážení pořádajících, zda je budou chtít zrušit. 

Mrzí mne, že se letos už určitě neuskuteční oslava Dne matek a vítání občánků. O to víc 
bychom se měli těšit na rok příští a snad se opět sejdeme s dobrou náladou, u výborné hudby 
a s chutným pohoštěním. I setkání klubu seniorů jsou prozatím zrušena. Jakmile to situace 
dovolí, budu řešit možné obnovení konání klubu, ale rizika jsou prozatím velmi vysoká 
a zavedená opatření to ani neumožňují. A záleží také na samotných seniorech, kdy se budou 
chtít opět sejít. 

Neměli bychom zapomenout ani na běžný společenský život. V době zákazu vycházení 
mnozí z nás pociťovali samotu a málo mezilidského kontaktu. Nebojte se nyní v době 
uvolňování opatření opět navázat s lidmi kontakt. I pokud se bojíte nákazy, můžete se 
setkávat s lidmi v dostatečném odstupu, abyste minimalizovali rizika. Zejména ti z nás, kteří 
žijí sami v domácnosti, si zaslouží naši pozornost. I chvilka povídání si na dálku jim může 
velmi pomoci. 

Vím, že to společně všechno zvládneme a doufám, že budeme za pár let na celou 
pandemii s coronavirem vzpomínat jako na těžkou zkoušku, která nás poučila a posílila. 

 
Přeji všem mnoho zdraví, málo starostí a dobrou náladu. 

     Marek Ostrčil 
 



 _______________________________________________________________________ Dobrčické noviny 1/2020 

6 
 

Z činnosti zastupitelstva 
Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 9. zasedání konaném dne 12. února 2020: 
 schválilo program 9. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice včetně doplnění,  
 vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 8. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice,  
 vzalo na vědomí provedená rozpočtová opatření č. 8/2019, 1/2020 a 2/2020,  
 schválilo objednání projekčních prací v souvislosti s demolicí budovy Dobrčice č. p. 41 

u společnosti Tonza Engineering s.r.o.,  
 schválilo podání žádosti o poskytnutí dotace na projekt SDH Dobrčice – demolice 

objektu č. p. 41 v rámci dotačního podprogramu Demolice budov v sociálně 
vyloučených lokalitách a schválilo následný Projekt využití pozemku po demolici 
budovy Dobrčice č. p. 41, 

 schválilo podání žádosti o poskytnutí dotace na pořízení vybavení sálu OÚ, 
 schválilo Strategický plán rozvoje obce Dobrčice na období 2020 – 2026. 
 

     Marek Ostrčil 
 

Společenská kronika 
 
K 30. dubnu 2020 má obec celkem 224 obyvatel: 113 mužů a 111 žen, z toho je 33 dětí 
do 15 let: 15 chlapců a 18 dívek. 
Od posledního vydání Dobrčických novin se přistěhoval 1 občan a narodily se 2 děti. 
 
Gratulujeme Martině Žalmánkové a Janu Klimeckému k narození jejich syna Jana. 
Manželům Ptáčníkovým se narodila dcera Miriam. Dětem přejeme, aby byly hodně zdravé 
a silné. Rodičům přejeme, aby jim jejich děti dělaly jen samou radost. 
 
Na konci roku jsme pogratulovali paní Emílii Smolkové, která v lednu tohoto roku oslavila 
nádherných 90 let. Přejeme jí ještě jednou hodně zdraví a radosti do dalších let života. 
 
V únoru jsme na klubu seniorů pogratulovali paní Marii Rozehnalové, která slavila své 
75. narozeniny. Ještě jednou jí přejeme hodně zdraví a štěstí.  
 
V uplynulých 3 měsících oslavilo významná životní jubilea několik dalších občanů Dobrčic. 
Všem moc gratulujeme a přejeme jim mnoho zdraví a štěstí. 
Z důvodu zavedení krizových opatření v době nákazy nemocí Covid-19 jsme tyto jubilanty 
nemohli navštívit, abychom jim pogratulovali a předali dary. Nezapomněli jsme ale na ně. 
Jakmile to situace dovolí, rádi jim vše vynahradíme.  

Věra Jedličková  70 let 
Jaroslav Mlčák  70 let 
Libuše Ostrčilová  75 let 
Jaromír Ostrčil  80 let 
 

MO a MM 
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Informace a zajímavosti 
 

Platby poplatků 
Poplatky jsou splatné do 30. 6. 2020. S ohledem na vyvstalou situaci s nákazou Covid-19 
a možnými ekonomickými dopady i na obyvatele naší obce je možné se dohodnout na 
pozdější úhradě poplatků. V této souvislosti je potřeba kontaktovat OÚ a dohodnout řešení 
situace. 
 
Svoz nebezpečného odpadu a elektroodpadu 
V souvislosti s pandemií nákazy Covid-19 byl zrušen původně ohlášený termín svozu 
nebezpečného odpadu a elektroodpadu. Předpokládaný náhradní termín svozu nám byl 
oznámen na 30. květen 2020. Po potvrzení termínu Vás budeme informovat prostřednictvím 
letáku. 
Ve stejném termínu proběhne i svoz elektroodpadu. 
 
Třídění elektroodpadu a kovového odpadu 
Apeluji na všechny občany, aby důsledně rozlišovali, co je elektroodpad, nebezpečný odpad 
a kovový odpad. V kontejneru na kovy se nám objevily dvě pračky, které by měly patřit do 
elektroodpadu. Pokud by zůstala v kovech vč. elektrických částí, tak nám ji ve sběrných 
surovinách nebudou chtít odebrat a obec s tím bude mít dodatečné náklady. Za elektroodpad, 
který je sbírán v rámci akce Recyklujte s hasiči, obdrží naši hasiči odměnu. 
Do elektroodpadu ale pračky nepatřily, protože z nich byly vymontovány elektrické části. 
Žádáme všechny, aby si řádně rozmysleli, co vlastně vyhazují. Buď je to elektrozařízení se 
vším všudy, nebo je to kovový odpad, ale ten je třeba očistit od ostatních nekovových částí. 
Určitě s vyhozením vysloužilé pračky lze chvilku posečkat na řádný termín sběru. Těm, 
kteří pračky vyhodili, děkujeme za práci, kterou přidali našim obecním zaměstnancům.  
Chovejme se zodpovědně. 
 
Souhlasy s krizovými SMS 
Nákaza Covid-19 v mnohém ukázala, že rychlá komunikace s občany může být velmi 
efektivní při snižování následků různých opatření a urychlení informovanosti. Obec 
Dobrčice v této souvislosti distribuovala letáky pro udělení souhlasu se zasíláním krizových 
SMS. Ačkoliv současná krizová doba možná již bude brzy za námi, tak zkušenosti ukazují, 
že tento postup byl správný a naši občané na něj reagovali. V současné době je do krizových 
SMS přihlášeno 79 telefonních čísel, což je výborné a komunikace pomocí SMS prozatím 
nestojí ani korunu navíc. Předpokládám, že pro krizové záležitosti budeme udělené souhlasy 
nadále používat. Otázkou je, zda by nebylo vhodné tento způsob komunikace rozšířit i pro 
další typy sdělení občanům.  
Pokud jste své číslo ještě neregistrovali do krizových SMS a máte o to zájem, je potřeba 
vyplnit souhlas. Ten naleznete na úvodní webové stránce obce ke stažení, anebo je 
k dispozici k vyplnění na OÚ Dobrčice. Poskytnuté kontakty budou použity jen pro 
krizovou komunikaci a svůj souhlas můžete kdykoliv písemně odvolat, viz leták se 
souhlasem.   

Marek Ostrčil 
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Hospodaření obce Dobrčice v roce 2019 
 
Uplynulý rok byl v mnohém pozitivní, ale našli se i negativa, která mne mrzí. V krátkosti 
popíšu hospodaření obce za rok 2019 a pokusím se okomentovat některé skutečnosti. 
 
V následující tabulce jsou příjmy a výdaje v roce 2018 a 2019 s výčtem některých oblastí 
(v tis. Kč). 
 2018 2019 
Příjmy celkem po konsolidaci 3 290 3 905 
Daňové příjmy  2 855 3 085 
Příspěvky  Dotace a transfery 433 478 
Nedaňové příjmy Pronájem pozemků 1 141 
 Prodej služeb a výrobků 32 6 
 Úroky 0 8 
 Dividendy z akcií 16 16 
 Odměny za tříděný odpad 30 34 
 Pronájem a pořádání akcí 42 33 
 Stočné 33 71 
   
Výdaje celkem po konsolidaci 3 470 2 701 
Běžné a kapitálové výdaje Silnice a chodníky 263 54 
 Dopravní obslužnost 16 16 
 Kanalizace a likvidace kalů 34 53 
 Knihovna 27 20 
 Dobrčické noviny 31 26 
 Záležitosti kultury 113 123 
 Výletiště 72 27 
 Veřejné osvětlení 43 37 
 Územní rozvoj 135 149 
 Odpady celkem 220 231 
 Protierozní ochrana 0 58 
 Péče o veřejnou zeleň 470 80 
 Požární ochrana 56 136 
 Zastupitelstvo obce 319 354 
 Činnost místní správy 1400 1 247 
 Pojištění 22 25 
 Vratky transferů 14 34 
   
Výsledek hospodaření - 180 + 1 204 
Zůstatek finančních prostředků k 31. 12. roku 1 769 2 951 

 
Podrobnější informace naleznete v návrhu závěrečného účtu za rok 2019 (či 2018). 
 
Z hlediska dotací jsme zpětně čerpali příspěvky na volby do zastupitelstev obcí, na podporu 
jednotky sboru dobrovolných hasičů, na výkon státní správy a dále jsme obdrželi splátku 
výnosu za pronájem plynovodu Beňov – Dobrčice za roky 2014,2015 a 2016 v celkové výši 
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371.465 Kč. Bohužel se nepodařilo vyčerpat dotaci na pořízení projektové dokumentace 
„Likvidace odpadních vod Dobrčice – Kanalizace a ČOV“ ve výši 277.991 Kč. Bohužel 
projektant nedodal projektovou dokumentaci v termínu a dotace v této výši musela být 
vrácena. Současně byl ale uzavřen dodatek ke smlouvě o dílo s projektantem, který o částku 
280 tis. Kč snižuje cenu díla. Protože ani do dnešního dne projektovou dokumentaci 
neodevzdal, platí dle uzavřeného dodatku další penále ve výši 1.000,- Kč/den. Tyto denní 
penále jsou mu měsíčně fakturovány. Pan projektant tyto penále zatím hradí. 
 

V oblasti příjmů a výdajů za svoz komunálních odpadů (bez mimořádných výdajů) je 
bilance za rok 2019 následující: 
Příjmy 150.149,- Kč Výdaje 159.441,- Kč Saldo  9.292,- Kč 

 
Celkově lze zhodnotit, že se podařilo nastavit poplatek za odpady na rok 2019 poměrně 

dobře. Navýšení poplatku o 50,- Kč na 550,- Kč/poplatníka pro rok 2020 by mělo opět 
poměrně slušně pokrýt náklady spojené s likvidací odpadů. Tady je pochopitelně nutné 
upozornit, že došlo opět k mírnému nárustu cen, ale na druhou stranu by se měly zvýšit 
mírně i odměny za tříděný odpad. Uvidíme. 

 
Z investičního hlediska se v loňském roce nijak výrazně neinvestovalo. Na druhou 

stranu je dobře vidět, jak velké prostředky lze za takové situace ušetřit. V mnoha oblastech 
běžných výdajů se podařilo ušetřit, nicméně je otázkou, za jakou cenu. To ať posoudí občané 
obce.  

 
Loňský rok z hlediska hospodaření obce dopadl dobře. Čekají nás ale chudší léta 

v důsledku dopadů nákazy Covid-19. Obec se s tím bude muset poprat, ale určitě to 
zvládneme. 

Marek Ostrčil 
 

 
 

Hospodaření DSO Přestavlcký les v roce 2019 a v dalších letech 
 

Když už jsem zhodnotil hospodaření naší obce, je nutné zhodnotit i hospodaření DSO 
Přestavlcký les, kde jsou vloženy do hospodaření pozemky obce Dobrčice v účetní hodnotě 
přes 11 mil. Kč.  

DSO Přestavlcký les zajišťuje hospodaření na lesních pozemcích obcí Přestavlky, Stará 
Ves a Dobrčice o rozloze necelých 120 ha. Rok 2019 byl v mnohém pro náš les unikátní 
a i zkušenosti z tohoto roku jsou pro nás poučením pro rok letošní. Hospodaření v roce 2020 
bude nicméně výrazně ovlivněno i stávající nákazou Covid-19 a veškerými opatřeními, 
které dopadnou i péči o náš les. 
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V následující tabulce jsou příjmy a výdaje v letech 2018 a 2019 s výčtem některých oblastí 
(v tis. Kč) 
 2018 2019 
Příjmy celkem po konsolidaci 544 702 
Příspěvky  Dotace a transfery 0 305 
Nedaňové příjmy Prodej dřeva 543 396 
 Úroky 1 1 
   
Výdaje celkem po konsolidaci 336 435 
Běžné výdaje Produkční činnost 271 377 
 Poplatky 2 3 
 Daně 63 55 
   
Výsledek hospodaření + 208 + 268 
Zůstatek finančních prostředků k 31. 12. roku 674 942 

 
V roce 2019 byla pro les zásadní výsadba 20 tis. ks nových stromečků na plochy po 

vytěženém smrku, který byl zdecimován kůrovcem. Celkově bylo vysázeno a oploceno více 
než 2,7 ha oplocenek. To se podařilo s úspěchem zvládnout jen díky obětavé pomoci 
dobrovolníků, kteří stromky sázeli v rámci organizovaných brigád. Výrazně pomohli také 
myslivci. Všem ještě jednou moc děkujeme.  

Následná péče o tyto plochy nebyla také nijak jednoduchá. Buřeň moc suchem 
ovlivněna nebyla, a tak sekání a obšlapávání kolem vysázených stromečků bylo velmi 
náročné, i finančně. I přesto se nám podařilo udržet slušný hospodářský výsledek. Pokles 
v příjmech za prodej dřeva je způsoben zejména soustředěním se na řešení kůrovcové 
kalamity a nízkými výkupními cenami za smrkové dříví. Na zalesnění ploch po kůrovci 
jsme získali dvě dotace v celkové výši 305 tis. Kč. 
 
V roce 2019 byly vytěženy následující objemy dříví: 

Dřevina objem v m3 
buk 13 
bříza 117 
jasan 5 

borovice 2 
modřín 190 
smrk 645 
habr 1 

Celkem 973 
 
Rok 2019 byl současně tím posledním v uplynulém hospodářském desetiletí, tj. 

decenniu. V krátkosti zhodnocení hospodaření z pohledu těžby dřeva, na které si někteří 
z občanů Dobrčic stěžují, že je jí nad míru. 

 
Celkový maximální objem těžby byl na období let 2010 – 2019 stanoven na 8.500 m3. 

Těžba byla za uplynulé decennium naplněna z 54,5 %, když se vytěžilo 4.633 m3 dříví. Jak 
se těžilo v jednotlivých letech dokládá následující tabulka. 
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Rok Těžba úmyslná (m3) Těžba nahodilá (m3) Celková těžba (m3) 
2010 31,2 40,1 71,3 
2011 247,8 83,1 330,9 
2012 0,0 26,3 26,3 
2013 61,0 32,0 93,0 
2014 229,3 80,1 309,4 
2015 44,0 332,0 376,0 
2016 182,0 82,0 264,0 
2017 392,0 518,0 910,0 
2018 489,0 790,0 1279,0 
2019 0,0 973,1 973,1 

Celkem 1676,28 2956,7 4633,0 
 
Pro následující decennium 2020 – 2029 je maximální objem těžby nastaven na 9.200 m3, 

přičemž současná celková zásoba dřeva byla vypočítána na 29.561 m3 dřeva. Neočekáváme 
a ani není cílem, že by se maximální objem těžby naplnil. 

Hlavními úkoly následujícího desetiletí bude zejména dokončení obnovy ploch po 
vykáceném smrku a vyrovnávání se se suchem. Lze očekávat, že budou ve zvýšené míře 
odumírat břízy, jasany a modříny. Průběžná těžba těchto dřevin bude klíčová pro dobré 
hospodářské výsledky. Je potřeba si uvědomit, že bez včasného vytěžení u tohoto dříví 
dochází k rychlému znehodnocení. Současně platný Plán péče o přírodní památku 
Přestavlcký les s výraznou těžbou bříz a modřínů počítá, resp. ji nařizuje. V případě jasanů 
je těžba dána současným zdravotním stavem jeho porostů. 

Zejména u modřínu a jasanu bychom mohli do budoucna počítat s vyšším zhodnocením, 
než jsme byli dříve zvyklí. Letošní zpracování modřínů pomocí mobilního katru pro mne 
bylo ukázkou možnosti, jak výrazně zvýšit zisk při prodeji tohoto dřeva oproti prodeji„na 
stojato“. Jedná se sice o složitější způsob, protože je nutné se více starat o jednotlivé kroky 
těžby, ale za téměř dvojnásobný zisk to stojí. Uvidíme, jestli se to podaří i v letech příštích. 

Celkový stav lesa bude výrazně ovlivněn suchem. Přírůstky stromků v nově vysazených 
oplocenkách nebudou velké a doufejme, že ani úhyn nebude velký. Les také trpí vysokou 
koncentrací vysoké zvěře, která se k nám dostala zejména v důsledku nové výsadby po 
smrcích v Kosteleckém lese. Zvěři se tam výrazně zmenšila životní plocha, proto migruje 
ve velkých stádech i do našeho lesa. To výrazným způsobem snižuje samoobnovovací 
schopnost našeho lesa. Díky těžbě bude sice docházet k výraznému prosvětlování lesa a tím 
k výraznějšímu růstu semenáčků na světlých místech, ale zvýšený okus vysokou zvěří půjde 
proti tomuto trendu. Doufejme, že společně s myslivci nalezneme vhodná opatření. 

V našem lese se vyskytují také dva druhy dřevin, které nejsou u nás moc rozšířené, ale 
bylo by dobré jejich počty zvýšit. Tím první druhem je jedle, která patří do skupiny jak 
melioračních a zpevňujících dřevin, tak do cílové přirozené druhové skladby našeho lesa. 
Pod několika málo jedlemi, které se v našem lese vyskytují je poměrně hojné množství 
semenáčků, které bychom rádi přesadili i do nově vysázených ploch.   

Druhou vzácnější dřevinou je jeřáb břek, těchto jeřábů bylo zatím napočítáno celkově 
8 jedinců. Tento typ dřeviny je velmi špatně výmladný, ale je cenným příspěvkem 
k rozmanitosti druhové skladby našich lesů. Jeřáb břek se budeme snažit doplnit do již 
vysazených oplocenek. Zdrojem by se mohly stát semenáčky, které se budeme pokoušet 
vyhledat v našem lese. 
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No a co nás čeká v roce 2020? Jak jsem již psal, tak těžba zejména břízy, jasanu 
a modřínu. Z větší části již bylo splněno. Oploceno a vysázeno bylo i zbylých 5 ploch po 
kůrovcovém smrku, o rozloze celkem 1,8 ha. Díky placeným brigádníkům a obecním 
zaměstnancům se podařilo i v době coronaviru vysázet 15.000 ks dubů a buků. Zkrocení 
maliníku ve vysázených oplocenkách bude náročný úkol letošního roku.  

Nezapomínejme ani na plantáž vánočních stromků. V loňském roce jsme vysázeli 
nových 600 ks smrčků a v letošním roce chceme vysadit další. Doufejme, že sucho nebude 
příliš velké a smrčky se dostanou do lepší kondice, než tomu bylo před loňskými Vánocemi. 
Prodej vánočních smrčků patří také mezi poměrně zajímavý zdroj financí. Navíc je hezké si 
vánoční stromeček zajít s dětmi legálně uřezat přímo do lesa. 

Je jisté, že bude dostatek možností pro samovýrobu dřeva. Pokud tedy již nyní víte, že 
budete mít zájem o těžbu, nahlaste se na příslušné obecní úřady. Urychlíte tak celý proces 
pro přidělování podílů na konci letošního roku.  

Jak jsem se již zmínil jinde, tak letos se nepodařilo uskutečnit velkou brigádu na výsadbu 
stromečků. Nákaza Covid-19 nám neumožnila tak velkou hromadnou akci uskutečnit. 
Zároveň ale platí, že jednotliví samovýrobci dřeva měli povinnost se zúčastnit výsadby 
stromků. Tuto jejich povinnost tedy přesouváme na léto, kdy budeme potřebovat pomoct 
s údržbou nově vysázených ploch. Věřím, že pro nikoho nebude problém obětovat jedno 
dopoledne nebo odpoledne v lese a pomoci nám udržet oplocenky nezarostlé buření.  

Závěrem mi dovolte opět apelovat na všechny motoristy. Les není určen k vyjížďkám 
na motorkách a čtyřkolkách. Je to zákonem zakázané a hlavně narušujete klid v lese. Za 
nepřípustné považujeme i stavění překážkových drah pro terénní kola či motorky. Do lesa 
můžete jít pěšky, projet se po cestách na kole. Les poškozovat je zákonem zakázané 
a postižitelné. Chraňme si les a klid v něm. 

A všem houbařům přeji co nejúspěšnější sezónu.  
Marek Ostrčil 

předseda DSO Přestavlcký les 
  

 
Vysázená oplocenka u Hraběcího chodníku v Přestavlckém lese (foto MO) 
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Ptákem roku 2020 je jiřička obecná  
 
Jiřička je tradičně poslem jara. Odedávna platilo za dobré znamení, když zahnízdily 

na domě, a naopak bylo velkým neštěstím, když je někdo usmrtil nebo jim shodil hnízdo. 
V únoru ji vyhlásila Česká společnost ornitologická Ptákem roku 2020. Udělením titulu 
právě jí chtějí ornitologové upozornit na ubývání vhodného životního prostředí vlivem 
stavebních úprav a zásahů do hnízdišť. 

 
Jiřička je tažný druh zimující v Africe. Kde přesně, to ale známo není. Víme, že jiřička 

při cestě do zimovišť překonává Saharu, ale kam až doletí, to je pro ornitology záhadou. 
Navzdory desítkám tisíc kroužků, umístěným na opeřené jiřiččí nohy, se dosud ani jeden 
nevrátil ze zemí jižně od Sahary. Díky kroužkování ale ornitologové vědí, že se jiřičky už 
kolem svátku svatého Jiří (24.dubna) věrně vracejí tam, kde hnízdí. Využívají staré hnízdo, 
anebo, pokud nemohou, staví nové z bláta a slin. Umisťují ho vždy na vnější zdi budov, 
nejčastěji pod římsy, do okenních nik nebo zapuštěných lodžií. 

Jiřičky žijí v souladu s člověkem po tisíciletí a dlouhou dobu se jednalo o vztah 
harmonický. Trhliny začal získávat až v poslední době. Intenzivní velkoplošné hospodaření 
narušující pestrost krajiny, masivní aplikace chemikálií – to vše způsobuje úbytek hmyzu 
v krajině i v zástavbě. K tomu se přidává i nový trend – shazování jiřiččích hnízd v obavách 
z hromadícího se trusu pod nimi. Přitom stačí pod hnízdo umístit podložku, která trus 
zachytí. 

Jiřička je společenský pták, kolonie mohou čítat desítky, vzácně až stovky párů. Pokud 
se někde rozhodnou postavit hnízda, jde o volbu na celý život, obývají tentýž objekt po 
desítky let. Stavba hnízda jiřičkám zabere asi deset až čtrnáct dní, ke stavbě potřebují bláto, 
tedy i vodu. Proto jim na zahradě můžeme připravit nádobu s hlínou, kterou vodou zalijeme. 
Pokud jsou jiřičky v okolí, rychle zdroj bláta najdou. Další možností, jak jiřičkám pomoci, 
je umístění umělých hnízd, která dobře přijímají a úspěšně v nich vyvádějí mladé. (Koupit 
je můžete například na www.zelenadomacnost.com.) 

 

    
Jiřička obecná Delichon urbica     

foto Wikimedia Commons 
Nevzletná mláďata jiřiček v záchranné 
stanici ORNIS Přerov   foto Jiří Polčák 
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Všichni volně žijící ptáci – tedy i jiřičky a vlaštovky- jsou u nás zákonem chránění - 
jejich vývojová stadia, od vajec a mláďat až po dospělé jedince. Kromě úmyslného odchytu 
a usmrcování patří mezi zakázané činnosti i poškozování, ničení a odstraňování hnízd. 
Je přitom zcela lhostejno, kde se hnízdo nachází a zda je v daný moment obsazeno. Neměli 
bychom tedy svévolně odstraňovat ani neobsazená hnízda na podzim po vyhnízdění. 
Potřebujeme-li skutečně z nějakého důvodu hnízda odstranit, například pokud chceme 

opravovat fasádu či vyměnit okna, je třeba s dostatečným předstihem požádat orgán 
ochrany přírody (v případě vlaštovek a jiřiček úřad obce s rozšířenou působností) o udělení 
výjimky. 

Na bezohledné jedince, kteří by zákazů nedbali a hnízda jiřiček či vlaštovek bez 
povolení odstraňovali, pamatuje zákon pokutami až do výše 100 000 Kč pro fyzické osoby 
a až do 2 milionů Kč pro právnické osoby a podnikatele. V případě, že se stanete svědky 
shazování hnízd, zejména v hnízdní době, je na místě okamžitě volat Českou inspekci 
životního prostředí (ČIŽP – pracoviště Olomouc, Tovární 1059/41, telefon: ústředna 585 
243 410, trvale dosažitelný 731 405 265, ol.podatelna@cizp.cz). 

Snad kontakty nebudete potřebovat a raději se přijdete o jiřičkách více dozvědět od 
ornitologa Martina Vymazala, který k nám přijede ve čtvrtek 18.června. Od 17 hodin se 
s ním od zastávky vypravíme jiřičky navštívit na hnízdištích v obci a zkusíme některou 
i odchytit, abychom si ji prohlédli zblízka. Dozvíme se, jak se liší od vlaštovky, jak je to 
s jejím rodinným životem a jak do něj zapadá člověk. Čím se živí, je-li její zpěv nevídané 
představení, jak si vlastně staví hnízdo a - …jak se jí u nás vůbec daří. 

 

 
Jiřičky při sbírání bláta, foto Josef Chytil   

 
Tisková zpráva ČSO - upravila Jana Syryčanská 

 
O tom, zda se výše uvedená akce 18. června uskuteční, budeme ještě informovat.   

 
 
 

Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 2020 
 

V souvislosti s opatřením na zvládnutí nákazy Covid-19 jsou všechny termíny prozatím 
zrušené. O nových termínech vás budeme informovat. 

Marek Ostrčil 
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